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אליך בן ישיבה

משיבי מלחמה שערה

אנו  הצער  למרבה  עלינו.  מתוחה  הדין  מידת 
מרבים לחוש כך בתקופה האחרונה. צרות ורעות, 
פיגועים ודריסות אופפים אותנו יותר מדי. מוחו 
של ישמעאל קודח רעיונות משונים ומזוויעים, 
איך והיכן לפגוע, כיצד להשמיד ולאבד כל אשר 

שם ישראל עליו.

בלא לחשב חשבונו של עולם, אין ספק שאנו בני 
התורה מקבלים בזמנים אלו משימה מיוחדת: 

הצלת העם, הגנה על אחינו כל בית ישראל.

חז"ל )סנהדרין קיא:( דורשים מן הפסוק בישעיהו 
"ולגבורה משיבי מלחמה שערה", מי הם משיבי 
ונותן במלחמתה  "זה שנושא  המלחמה הללו? 

של תורה".

כדאי לשנן, לדעת ותמיד לזכור, עד כמה מעולה 
מדרגתנו, עד כמה התמזל מזלנו. הן, בעולם של 
למעלה משמונה מיליארד אנשים, אנו מאלפית 
האחוז שזכה להימנות בין בני עם הנבחר. ומתוך 
בני העם הנבחר, זכינו אנו להיות מן המעט ששומר 
תורה ומצוות, ומתוך אלו ששומרים תורה ומצוות 
זכינו להימנות בין מעט בני התורה. ובתוך בני 
התורה זכינו להיות בני ישיבה - פסגת האוורסט.

המובחרים  אנו  ברואים,  הרבה  כך  כל  מתוך 
והמעולים שבכולם. כבני ישיבה בשנות הבחרות 
דאגות  עלינו  אין  עדיין   - מחד  כאשר  היפות, 
מיוחדות, ומאידך, אנו כבר יודעים להעריך ולמצוא 
במקום  מצויים  אנו  התורה,  דברי  בתוך  מתק 
המובחר ביותר שיציר נברא מסוגל להיות בזה 

העולם.

ועלינו מוטל התפקיד, לגונן בעמל תורתנו על 
העם היושב בציון כמו על כל אחינו בית ישראל. 

יש מלחמה? אנו הצבא היחיד בעולם שבכוחו 
להביס בכוח התורה כל אויב ומתנקם שקם עלינו. 
זה כוחנו. הגמרא שלמולנו, הסדר שאנו בעיצומו, 

אלו ההגנה האמתית על כל העם. 

אנו "משיבי מלחמה שערה" במלחמתה של תורה!

בהצלחה, העורך 

זהירות ממחבלים !!
הרב יעקב סירוטה

אם חשבתם שרק שם בבית הכנסת 'קהילת בני 
מחבלים  פתאום  לפתע  הגיעו  נוף,   בהר  תורה' 
צמאי דם, אתם טועים. המחבל הגדול נמצא כאן 

לידכם ממש.

מדי בוקר, כשאנו משכימים לעשות את רצון אבינו 
שרוצה  הגדול  האויב  שם  לנו  מחכה  שבשמים 

להמית אותנו.

אנו נמצאים כל היום ובכל שעה בעצם בתוך שדה 
אנו  אורכו,  ולכל  ביום,  הראשון  הרגע  למן  קרב. 
נגד האויב הגדול שלנו. לנסות  נדרשים להילחם 
מלהיהרג  והשעות,  הדקות  הרגעים,  את  להציל 

בין מלתעותיו.

לאויב הגדול מכולם קוראים 'היצר הרע'

"אמר רבי שמעון בן לקיש, יצרו של אדם מתגבר 
עליו בכל יום ומבקש להמיתו, שנאמר צופה רשע 
לצדיק ומבקש להמיתו, ואלמלא הקדוש ברוך הוא 
שעוזר לו - אינו יכול לו, שנאמר ה' לא יעזבנו בידו 

ולא ירשיענו בהשפטו" )סוכה נב:(

היצר הזה, עלינו לזכור, כוונתו להרע. לזרוע הרס. 
להרוג  מעוניין  הזה  הרע  היצר  כן,  חורבן.  לטמון 
אותנו  לנשל  גם  בעולם הזה אלא  רק  אותנו לא 

מהעולם הבא.

והוא עומד על ידינו בכל רגע ובכל זמן, גם כשאנחנו 
מרגישים התעלות רצינית. 

אנו מוצאים שכך היא התייחסות חז"ל להתמודדות 
מול יצר הרע - כמלחמה לכל דבר. 

מוסר  לקחת  עלינו  רבותינו,  לימדונו  דבר,  מכל 
השכל לחיינו. ללמוד את המסר אותו מאותת לנו 
הבורא דרך ההתרחשויות. להתחזק מהם ולהתעלות 

בעקבותיהם.

היא  התורה.  היא  חיינו  עיקר  הישיבה,  בני  אנו 
שאיפתנו, היא יעדנו והיא עמלנו. אך קודם שאנו 
מתחילים ללמוד את התורה הזו, עומד לו השטן 
הוא מלאך המוות, וממציא דרכים חדשים לבקרים 
איך להניא אותנו מן סם החיים - התורה. ניקח אפוא 
את המקרה הזה שקרה ונהפוך אותו למשל חיינו.

כך צריכה, אפוא, להיות הגישה ליצר: כמחבל אוחז 
בגרזן ומאיים על החיים. בפרשה הראשונה בתורה 
כבר נאמר: "לפתח חטאת רובץ". היצר הזה לובש 
בדמות  הוא  אם  רגע,  בכל  אחרות  צורות  ופושט 
הקור ששולט בחוץ ומקשה על היקיצה, או כ'נייעס' 
הטרי שמאיים על שלום הסדר, או כעייפות שמסכן 

את שלום התפילה בכוונה ועוד משונים ושונים...

עיתים אנו מצליחים ואנו מוצאים עצמנו לאחר סדר 
ארוך של מלחמה מוצלחת עם יצר הבטלה, אחר 
תפילה ארוכה של מלחמה שעלתה יפה עם יצר 
המחשבה. אך פעמים שאנו כושלים. אנו מוצאים 
עצמנו שדודים לאחר סדר נוסף של חוסר מעש, 
של פטפוט משמים וחסר תוחלת. כי זו טיבה של 
מלחמה - ישנם עליות וגם ירידות.היצר הזה כאמור, 
עלינו לזכור, שכוונתו להרע. לזרוע הרס. לטמון חורבן. 

אבל. חז"ל העניקו לנו דרך להביס אותו בהצלחה. 
הגמרא )שם( אומרת: "תנא דבי רבי ישמעאל: אם 
פגע בך מנוול זה - משכהו לבית המדרש. אם אבן 
הוא - נימוח, אם ברזל הוא - מתפוצץ וכו'". ישנו 
מקום מבטחים בו אינו שולט הרע, בו נחלש כוחו 
של השטן, היצר, המקטרג והממית. המקום הזה הוא 
בתוך בית המדרש. בתוך דברי הגמרא. זה המקלט 

שלנו, שם אפס כוחו.

הדבר היחיד אליו שאפו כל הנתונים באותה צרה 
באותם רגעים של תופת איום, בעומק הפחד והאימה, 
היה - הדלת המשנית. דלת החירום הקטנה. הם 
ידעו כולם, כי אותו הרגע בו יצלחו את הדלת, זה 

יהיה רגע הצלתם.

של  הרע  חורשי  פניהם  אל  בפחד  הציץ  חלקם 
הרשעים, וברגע של חסד חמקו מגיא ההריגה, ויצאו 

דרך הדלת הזו אל מקום מבטחים.

בחור יקר, ניסיון עומד בפתח, משהו חזק מעמיד 
במבחן את רצינותך, את שאיפותיך, אל נא תמעיט 
בערכו של היצר. ברח! ברח אל בית המדרש! מחוץ 
למוקד הניסיון. אל תישאר להתמודד איתו במגרש 
שלו. משום ששם, הוא יהיה זה שגם ירצח את הנפש 
בסופו של דבר. דמותו כדמות המחבל המתועב, שטוף 
הדם ואחוז הטירוף שמכלה בטירופו כל חלקה טובה.

נוכח מופע טירוף הדעת, עמדנו  כולנו הזדעזענו 
משתאים מול עוצמת הקיום של 'על חרבך תחיה'. 
איננו מסוגלים להבין איך בשר ודם, מדבר, בעל מוח 

ולב, מסוגל לבצע זוועות נוראות שכאלו.

לו רק נקיש מהם לדמותו של היצר ושלוחיו, לו רק 
נביט על אותו אחד שמאיים לבטל אותנו מרגע של 
תורת חיים כפי שאנו מביטים על חלאות ושפלי 
האנושות, נייחס סלידה לדבר שיבטל אותנו מלימוד 
כפי שאנו סולדים מן הגרזן נוטף הדם, ונברח מהם 
כל עוד רוחנו בנו הישר אל המקום המוגן והשמור - 
עולם התורה, כפי שנברח מבית בו מאיים המחבל, 
כי אז נדע לייקר כראוי מאידך כל רגע כזה של 

חיים אמתיים, של תורה ועבודה...



הרב
פנחס ברייער

הרב
ישראל ליוש דוגמא או התנשאות!!

לא אחת נשאלתי ע"י בחורים ששואלים בכנות: מה 
רע בלבוש מוקפד ו"ממותג", אם הוא אינו נוגד את 
ההלכה?!, למה המשגיחים בישיבות עוקבים ומקפידים 

כל כך על העניין, אם אין בדבר שום איסור?!

ננסה בשורות הבאות לענות על כך.

את הרעיון הזה, שהבגד שומר על האדם, אנו רואים 
במהות מצוות ציצית. התורה מצווה את היהודי ללבוש 
בגד מיוחד, שכל מטרתו היא - "וראיתם אותו וזכרתם 

את כל מצוות ה'".

"מעשה  ע"א( מספרת:  מנחות מד  )במסכת  הגמרא 
באדם אחד שהיה זהיר במצוות ציצית... בא לעבור 
עבירה - באו ד' ציציותיו וטפחו לו על פניו ונשמט". 
הציציות טפחו על פניו, כפשוטו. הציציות באו והזכירו 

לו: תיזהר, אתה יהודי בן מלך, שמור על עצמך!

כולנו יודעים עד כמה משפיע הביגוד על האדם ושומר 
עליו. די בזה שנשים לב ונראה, שכל הידרדרות רוחנית 
מתחילה בהידרדרות בלבוש. זה כמו ריקבון, המתחיל 
על ידי קרע בקליפה, חור המזמין אליו כל מיני מזיקים, 

המכלים בהמשך את הפרי כולו.

שבהם  המקומות  שבכל  ראינו,  הדורות  כל  במשך 
הקפידו היהודים על לבוש יהודי אותנטי, ללא שום 
הסביבה  למרות  מעמד  להחזיק  הצליחו  הם  שינוי, 
הנוכרית שבה חיו. במקומות אלו שמרו היהודים על 

חיים רוחניים מלאים, על אף הקשיים. וכבר אמרו חז"ל 
שבשכר זה יצאו אבותינו ממצרים על שלא שינו את 

שמם לשונם ולבושם.

אם כן, נושא הלבוש הוא הרבה מעבר להקפדה על 
ענייני צניעות וכו'. יש כאן עניין מהותי, שבו כל שינוי 

בו, משפיע בעקיפין על המצב הרוחני כולו.

מנסים "לעגל פינות"
יהודי חייב לדעת שלבוש יהודי מסמל: אני בן מלך! אני 
אדם מכובד, שאינו מסתובב בכל מקום, ואינו מתנהג 
נמצא אדם  כאן  כמשפחות האדמה. הלבוש משדר: 
השולט על יצריו, השומר על צעדיו, המכבד את מעמדו.

 ילד ובחור היודעים מה מסמלים בגדי הכבוד שבהם 
הם לבושים, מרגישים גאים בבגדיהם הייחודיים, לא 

פחות מרופא המתהדר בחלוקו הלבן.

עצוב לראות את אותם המנסים  זאת, כמה  לעומת 
)במסגרת  ולהידמות עד כמה ששייך  "לעגל פינות", 

המותר( לריקים ופוחזים. 

אני שווה, אני מיוחד...
לבחור  בוער  לפעמים  מדוע  קורה?  זה  אכן  מדוע 

להתלבש 'ממותג' ו'עדכני'?

יותר  הרבה  קל  כזו:  היא  לכך  הסיבה  הרוב,  פי  על 
להשקיע בסלסול מוקפד של הפאות, או בתספורת, 
מאשר בעבודה על המידות. קל יותר להבריק נעליים 

מאשר לכתוב 'חבורה' או לעשות חסד.

יש צעירים שמנסים לגבש מעמד, המבוסס כל כולו 
על הקפדה מוגזמת בתחום הלבוש, ועל להיות המילה 

האחרונה בכובע ובחליפה. זה נותן להם תחושה: הנה, 

אני שווה, אני מיוחד...

וזו טעות גורלית. מעמד המבוסס על זוג נעליים, עניבה 

ולא  ללבוש  כבוד  בעצם  הוא  מבריקה,  קפוטה  או 

לאדם הלובש, יש להשקיע הרבה בהתחברות לערכים 

אמתיים, במהות ולא בציפוי, בעיקר ולא בטפל. לפעמים 

עצם הדבר שפוקחים עניים ורואים עד כמה המעמד 

המדומה שגיבשנו לעצמנו נבוב וריק, יסייע לנו לשנות 

כיוון ולהתחיל להשקיע באמת..

חשוב שנדע שלא תעזורנה שעות של טיפוח אישי, אם 

העיקר חסר. ככל שהפנימיות תאיר ותזהיר, כן יגדל 

החן. יוסף הצדיק זכה בחן על ידי הקפדתו ושמירתו 

על הקדושה במצרים, ארץ הזוהמה.

פרויקט ששמו: בחירת נעליים
וישנה בעיה חמורה מזו. שבימי הבחרות המוח אמור 

להיות עסוק בערך אחד ויחיד, והוא - איך להתעלות, 

איך לבנות את הבניין הרוחני לכל החיים. כל עיסוק 

נוסף בא על חשבון העיסוק בעיקר...

היא  נעליים  קניית  ה"מטופח"  מהסוג  בחור  בשביל 

פרויקט של ממש, הדורש לפחות אחר צהריים שלם. 

זה מתחיל בסריקה של כל החנויות באזור, וממשיך 

במדידות ובהתייעצויות. ותמיד, למרבה הצער, רגע אחרי 

שקונים, מגיע לחנות זוג אופנתי יותר...

בצורה כזאת אין זמן להתעלות, הראש תפוס בשטויות. 

כך שעל אף שאולי אין הגדרות הלכתיות מדויקות לכל 

פריטי הלבוש, אבל יש תובנות, הנוגעות לכל ההתייחסות 

להתעסקות בלבוש ובחיצוניות. 

כשהמעטפה 
מוקפדת מידי

להתענג
בין כתלי הישיבה

האם גם אני אתנהג כך כשאהיה בשיעור ג'? מהרהר 
לעצמו שמוליק שזה עתה נכנס לישיבה קטנה, האם זו 
התחושה שתלמידי שיעור א' יקבלו ממני, התנשאות, 
חוסר כבוד? מדוע תמיד כשעוברים לידי 'חשובי שיעור 
ג'' מתחולל בליבי קצת פחד, חשש מהתגובה שלהם? 
שואל שמוליק את עצמו. האמת שאני ממש מקווה 
שלא אתנהג כך, הרי אמרו חז"ל 'מאי דסני לך לחברך 
לא תעביד', אבל - ממשיך שמוליק להרהר - מי יודע 
אם המעמד המכובד שיהיה לי בשיעור ג' לא יעביר אותי 
על דעתי, וגם אני אתנהג כך כלפי שיעור א'? הרי גם 
'החשובים של שיעור ג'' - כפי שנקראים בפי כולם - היו 
פעם בשיעור א', וכנראה שגם להם ההתנהגות הזו לא 

כ"כ ערבה, ועם כל זאת הם מתנהגים כך.

המחשבות הללו הטרידו מאוד את שמוליק, הם גם 
הפריעו לו מאוד בלימודיו, כי הרי התורה נקנית בשלוות 
נפש, ובהעדרה, קשה היה מאוד לשמוליק להיות שקוע 
בלימוד כפי שהיה רגיל. באחד הימים, אמר לעצמו עד 
כאן, עד הלימוד, לא אתן להרגשות הללו להפריע לי 
בלימוד, אלך להתייעץ עם המשגיח, כמובן לא אומר 
למשגיח את השמות של אותם 'חשובים' - מתנשאים, 
רק אתייעץ איתו על הענין החשוב שכבר מזמן אינו ענין 
חברתי גרידא, שיהיה לי נחמד יותר ונוח בישיבה, זה ענין 
רוחני, לימוד התורה, שלשמו ולמענו הרי באים לישיבה.

כיוון החשיבה החדש שהמשגיח עורר אותו אליו, האיר 
לשמוליק את הדרך ומאז הוא רגוע ונינוח, ואדרבה הוא 
מכבד את שיעור ג' הרבה יותר, ואף רואה בהם - או 

לפחות בחלק מהם - מופת ודוגמא. הבה נקרא את 
דברי המשגיח ואולי זה יעזור למי מאיתנו.

בברכת יעקב לבני יוסף - מנשה ואפרים, רואים אנו כי 
הגיל לא תפס מקום של ממש אצל יעקב אבינו, הוא 
לא כיבד את מנשה על אף היותו הבכור, וזאת משום 
ומהותיים  חשובים  יותר  אחרים  עניינים  ראה  שהוא 
מהגיל שלהם, אך הדבר המפליא יותר, הוא תגובתם 
של מנשה ואפרים. מן המצוי היה שמנשה הבכור יגלה 
סימני פגיעה, ואולי אפי' כעס על הסבא הגדול, וכי איך 
הוא מעז לכבד את אחיו הצעיר יותר ממנו, כמו"כ גם 
התגובה המתבקשת של אפרים היתה צריכה להיות 
מתנשאת ומתגאה על אחיו, הרי הסבא הקדוש שלנו 
מכבד אותי יותר ממך על אף היותי צעיר יותר, אך 



לכבוד עורכי העלון הנפלא "הישיבה"

הייתי רוצה לדעת איך מצליחים להתחזק 
בהתמדה בלימוד ולא לבזבז את הזמן 
בהבלים וריק. האם ישנם דרכים ברורות 

להגיע להתמדה?

בחור יקר! 

יסודית  שאלה  היא  שאלתך  שאלתך 
ארשה  ומשכך,  הישיבה.  בחיי  ההצלחה  בכל  ביותר 

לעצמי להאריך מעט בענין.

ישנם דרכים רבות להביא להתמדה, אבל במסגרת 
מצומצמת זו אני יביא לך ממש בקצירת עט, מעט 

מדבריהם של גדולי הדורות זיע"א בענין נשגב זה:

דבר ראשון כדאי לדעת שהמושג 'מתמיד' זה לא מה 
שמצטייר לנו כאחד שיושב כל היום ליד הסטנדר, אלא 
אחד שמנצל את שעת לימודו עד תום וכהגדרת גדולי 
המוסר 'מתמיד הוא לא זה שלומד 18 שעות ביממה, 
מתמיד הוא זה שלומד 60 דקות בשעה'! זו ההגדרה 
- לנצל את הזמן כשאני יושב ולומד! וכבר פסק בזה 
את פסוקו מרן החזו"א באגרותיו )ח"א א"ז( 'מושג 
של שקידה אינו תלוי בהארכת הזמן אלא במסירת 
ואחר  הנכונה,  ההגדרה  זה  הלב',  ונתינת  האישיות 
שתכיל לדעתה, ותבין כי לא מדובר  בדבר שאינו 
בהישג ידך, אלא כי קרוב אליך הדבר מאד - ללמוד 

את הזמן שאתה לומד בלא הפסקה, עכשיו נוכל לתת 
לך כלים כדי להשיגה ולקנותה.

התמדה אמיתית מקורה ממתיקות התורה. דבר שהוא 
מתוק ואהוב אין כל ניסיון או קושי להמשיך אותו עוד 
ועוד. וכך אנו אינו ועדיין רואים בגדולי כל הדורות 
שמתיקות התורה מוחשית אצלם כ"כ. אולם, תנאי 
הוא שבתחילה קשה לקנות את אותה מתיקות וכבר 
אמרו חז"ל "כל ההתחלות קשות". איך א"כ אפשר 

להגיע לאותה  מתיקות?!

ובכן, יסוד היסודות לקנות התמדה בלימוד, הוא על 
ידי 'ותרגילנו בתורתך' והיינו שתרגיל עצמך ללמוד 
בלא הפסקה, דבר זה צריך להעשות בהדרגה, בתחילה 
ללמוד חמש דקות בלא הפסקה, וכך להוסיף, ומובטח 
שבסוף תגיע למתיקות התורה בלימודך, מה שיתן 
לך את הכח והחשק להמשיך עוד ועוד. כי כבר אמר 
בזה אדוונו הגר"א זיע"א: שיש בטבע האיש הישראלי 
מתיקות וערבות התורה, ורק שהוא צריך להרגיל עצמו 
אליה, והחשק להמשיך ללמוד מגיע תוך כדי הלימוד. 
וכדאי אף להביא את לשון הזהב של מרן החזו"א 
זצ"ל "שכל קושי החכם הוא רק בתחילתו... ואחרי 
שהאדם עמל זמן מועט בתורה, קונה אהבת התורה 

והוא מתאוה ללימוד יותר מכל תענוגי העולם". 

ואל לך להתייאש אם ניסית ולא הגעת לזה, כי ככל 
שתרבה בהתמדתך, כן יגבר חשקך להמשיך עוד ועוד, 
ואם  שאם תלמד חצי שעה תרגיש קצת מתיקות, 
תלמד מאה שעות תרגיש יותר מתיקות, ואם תלמד 

חצי שנה בהתמדה תרגיש ממש מתיקות התורה, זו 

האמת! וכך רואים במציאות שכל הלומדים בהתמדה 

גדולה, יש להם מתיקות גדולה בלימוד', ואחר שתגיע 

לזה, כבר מובטח לך שתרצה להמשיך ללמוד וללמוד 

כי אין מתיקות יותר גדולה ממתיקות התורה הקדושה. 

להתמיד  עצמו  על  שמקבל  מי  המציאות  אכן  זו 

אפילו בתחילה לזמן מועט, כבר התשנה אצלו צורת 

ההסתכלות על הקושי שבהתמדה, רואים שזה כבר לא 

כזה קושי עצום, אלא הפוך יש חשק עצום להמשיך 

ולהתמיד. תנסה ובודאי שתצליח בסיעתא דשמיא!

כדי  קשות',  ההתחלות  'כל  את  מעליך  להקל  וכדי 

להנעים לך גם את החמש דקות הראשונות, נביא לך 

עצה נוספת שהובאה בדברי רבותינו: ללמוד בקול נעים 

ולהסביר לעצמך בפה כל קטע שלומד, ועל ידי זה 

מתחילים להרגיש את טעם מתיקות התורה, וזה מביא 

להתמדה. עצה זו טובה תמיד בכל עת שלומדים, כדי 

לעורר ולמשוך את הלב ללימוד התורה, אבל בעיקר 

זה חשוב בשביל התחלה חדשה, כשאתה מחליט על 

דרך חדשה על רצון להתחיל ללמוד בהתמדה, אין 

ספק שצורת לימוד זו תתן לך את הכח להתגבר על 

'כל ההתחלות קשות'. וכבר פסק על עצה זו הגרב"צ 

אבא שאול זצ"ל כי היא סגולה אמיתית!

אחרי  אבל  בהתחלה,  היא  ההתמודדות  כל  זכור! 

ההתחלה מגיע מתיקות וחשקת התורה והיא תהיה 

בע"ה בעזרך.

הרב
!?בנימין בירנצוויג

?

!

 יש לך שאלה?
הכתובת למכתבים ושאלות:

עלון מעלה מעלה ת.ד. 43064 ירושלים
או בפקס:15326261341

המשך מעמוד 1

שואל ומשיב

תגובות אלו כלל לא נראו אצלם, התורה מספרת שרק 
אביהם יוסף נזעק כלפי אביו ומנסה להבין מה אביו 
הגדול מצא באפרים הצעיר יותר ממנשה הבכור, וכך 
אכן ענה לו אביו שמתולדות אפרים יצא יהושע בין נון, 
ומתולדותיו של מנשה יצא גדעון, אבל האחים עצמם 
שותקים, כנראה שגם הם ברמתם הגבוהה הבינו שלא 
הגיל הגבוה יותר הוא סיבה להתנשאות וגאווה, אלא 
המעמד האמיתי התוכני והרוחני שיש בכל אדם ואדם, 
הוא הסיבה היחידה והאמיתית לתחושת עליונות, אך 
מי שבאמת מגיע לרמה רוחנית גבוהה יותר, לעולם 
לא ירגיש עליונות, אלא מחויבות של מופת ודוגמא 
זכו  לא  עדיין  הם  אם  ובעיקר  אותו,  הסובבים  לכל 

להגיע לרמתו.

אחר דברי ההקדמה הללו - המשיך המשגיח - הבה 
נבין דבר פשוט מאוד, בחור משיעור ג' המקרין לחבריו 
הצעירים ממנו עליונות, מכובדות עצמית, וחוסר כבוד 
לזולתו, טועה הוא בשורש הענין, כי הזכות שלו למעמד 

גבוה יותר מזולתו היא לא היותו מבוגר ממנו בשנים, 
יכולתו להוות דוגמא  נובעת רק מעצם  אלא הזכות 
לצעירים. אם מעשיו, התנהגותו, והתמדתו, אינם אות, 
אלא  מהם,  עליון  הוא  אין  לאחרים,  ודוגמא  מופת, 
אדרבה נחות הוא מהם, כי אינו מתנהג בהתאם לגילו 
המבוגר, שבעבורו הוא דורש את כבודו. ומאידך אם 
ישכיל הבוגר להבין את רום מעלת תפקידו כמודל 
לחיקוי עבור הצעירים, ודאי לא ירגיש רגשות התנשאות 
או עליונות, וממילא לא ישפיל את הצעיר, והמביטים 
אל מעמדו לא יחושו נחיתות או עלבון, אלא שאיפה 

ורצון להדמות לו. 

אם כך - הרגיע המשגיח את שמוליק - גם ההסתכלות 
שלך כלפי שיעור ג' כחשובים ומכובדים, היא אך ורק 
לאלו שהם דוגמא עבורך. רק אותם בחורים שאתה 
רוצה להיות כמותם, הם אכן ראויים לתואר 'חשובים'. 
כי החשיבות אינה נמדדת בגיל או בשיעור גבוה יותר, 
אלא בהתנהגות מכובדת יותר. כאשר תראה בחור בוגר 

מתמיד  או  הלב,  מעומק  אמיתית  תפילה  המתפלל 

ושוקד על התורה הקדושה בצורה יוצאת דופן, הוא 

הבחור שאמור לחולל בלבך רגשות, אבל לא רגשות 

נחיתות ממעמדו הגבוה, אלא רגשות המעוררות רצון 

להדמות לו. שאר הבחורים המבוגרים ממך רק בגיל, 

ולא בהתנהגות בוגרת ואצילית, כיון שהם אינם דוגמא 

עבורך, גם התנהגותם המתנשאת לא אמורה להשפיל 

אותך, כי מבחינתך הם לא באמת 'חשובים', הם פשוט 

רק נולדו שנה או שנתיים לפניך.

לסיום - אמר המשגיח - אם תפנים את החשיבה הנכונה 

הזו כלפי הבוגרים ממך, אזי כשתהיה אתה בשיעור ג', 

אכן תתנהג בצורה הראויה והאחראית ביותר לדוגמא 

ואל לך לחשוש שמא תושפע לרעה  לצעירים ממך. 

ממעמדך, כי הרי כבר למדת ושיננת שמעמד הוא לא 

הגיל הבוגר, אלא הנהגה אצילית ואחראית.
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להתחיל מבראשית
ספור

3:15. תחילת סדר שני. הבחורים אצו רצו לתפוס את 
מקומתיהם לעוד סדר גדוש בלימוד.

יוסי עמד ליד החלון גבו מופנה לבית המדרש. שמש 
הצהריים שהתחבאה בינות לעננים שחורים, והרוחות 
שהצליפו בזעף והניסו כל עובר ושב, היוו השראה למצב 

רוחו הדכאוני.

נדמה לו ליוסי שהאפרוריות בחוץ זולגת גם אל ליבו 
פנימה. זה יומיים לאחר תחילת הזמן. החורף הקדים 

לבוא, והעננה רבצה בו, כבדה ושחורה ומאיימת.

הוא פסע באיטיות ובחוסר חשק למקומו. גמרתו כבר 
הנמרץ  החברותא  לצדו  הסטנדר.  על  פתוחה  הייתה 
מתאמץ לגבור על קול התורה הממלא את בית המדרש, 
עיניו נוצצים כאשר הוא מציע את מהלך המרדכי בסוגיית 

'יורד לשדה חברו שלא ברשות'. כולו אומר חיות... 

הר"מ והמשגיח, המשיבים ואפילו בחורים, מסתובבים 
חיוניות מתפרצת,  בעיניים,  ניצוץ  עם  הסטנדרים  בין 

אושר בלתי מוסתר...

להתחבר  מצליח  אינו  הוא  וכלות.  רואות  עיניו  ויוסי, 
לאווירה. הוא חש מנותק מכל ההתרגשות שאופפת 
ה'זמן'  הוא החל את  מן הרגע הראשון  הישיבה.  את 
הזה ללא מצב רוח, אפילו המזוודה נראתה לו כבדה 
מתמיד. רק המחשבה על הזמן הארוך העומד לפניו, 

הצליחה להעכיר את מצב רוחו.

הוא חש שעדיין לא החל את הזמן. עם כל יום שחלף 
על  לבד  נשאר  והוא  לדרכה,  יוצאת  שהרכבת  הבין 
הרציף, צופה בכאב ובחוסר מעש אל הרכבת המתרחקת.

גרוע,  בחור  אינו  הוא  שקורה.  מה  את  הבין  לא  יוסי 
כלל וכלל לא. את הזמן הקודם ואחד שלפניו ושלפני 
פניו, את כולם החל בעודו, יחד עם כולם, על הרכבת 
הישיבתית, מתקדם ומתחבר וכובש יעדים. אך הפעם, 
משום מה, אינו מצליח להתרומם. כבדות בלתי מוסברת 
ממלאת אותו בכל פעם כאשר הוא פותח את הגמרא.

מה הסיבה? לא הבין ולא ידע.

לאחר סדר בקיאות, כשמלכות הלילה כבר שלטה היטב 
על פני היקום, החל הגשם לרדת. קולות הרעמים והבזקי 
הברקים הגבירו עוד יותר את הדכדוך והמרירות בליבו 
של יוסי. בתסכול ובחוסר מעש צעד אל חדרו בפנימיה. 
העייפות ממנו והלאה, אך אין לא שמץ של כוח להתמודד 
כעת עם עוד סדר ארוך ובלתי נגמר. ליבו בכה בקרבו.

דוד חברו לחדר חלף לפתע על פניו ביעף. לאחר רגע 
שמע אותו יוסי צועק אליו: "אתה מגיע לוועד, כן?"

אופס. יום שלישי היום. הוועד של המשגיח...

לפספס.  כדאי  לא  ידע,  המשגיח,  של  הוועדים  את 
המשגיח, בהבנתו ותבונתו המיוחדת, מצליח בכל פעם 
להפתיע אותו עד כמה הוא יורד לפרטי תעלומות נפש 
הבחור. הוא צעד אל עבר חדר השיעורים בו נמסר הוועד 

לחברי שיעורו.

המועקה לא נטשה אותו, והמחשבות הלאות הטרידו 
אותו גם בדרכו אל עבר חדר השיעורים. לפתע חש יד 
נחה על כתפו. הוא נשא את עיניו בבהלה ונחרד לגלות 

את המשגיח פוסע לצדו.

"איך התחיל הזמן, ר' יוסף?" התעניין בקולו הרך.

יוסי הנהן הנהון בלתי מחייב ושתק, אם מחמת המבוכה 
ואם מחמת שלא היה לו ממש מה לענות על השאלה. 
לא  כלל  שהוא  גרוע?  התחיל  שהזמן  יענה?  מה  וכי 

התחיל? שהוא לא מתחבר?

"ההתחלות קשות, הא?" אמר המשגיח לאחר השתיקה 
רבת המשמעות, ומשהו בקולו בישר ליוסי שהוא מבין 

בדיוק מה חולף עליו.

כמו  ליבו  על  שהכבידה  האבן  להנהן.  המשיך  יוסי 
הוקלה באחת.

לחש  היטב",  הקשב  אליך,  בע"ה  מיועד  הזה  "הוועד 
השיעורים  חדר  אל  שנכנסו  לפני  רגע  אליו המשגיח 

וליבו של יוסי התרחב.

"במדרש מובא", פתח המשגיח, "שהקב"ה אומר "פתחו 
לי פתח כחודו של מחט, ואני אפתח לכם שערים גדולים". 
כלומר, אנחנו, בכוחות עצמנו, אין לנו שום סיכוי לפתוח 
את השערים האימתניים והגדולים הללו של קרבת ה', 

יראת ה', אהבת ה'...

"אלא מה כן נדרש מאתנו? מה תפקידנו בכל זאת? 
לחפור בכלים הקטנים שיש ברשותנו מחילה קטנה. 
להראות לפותח השערים שאנו מנסים, שאנו רוצים, אז, 
הוא יסייע ממרום ויפתח עבורנו את השערים הגדולים..."

לפתע, ללא כל הודעה, נפל החשמל בחדר. גשם ומגעי 
חשמל חשופים מעולם לא היו חברים טובים. חושך 

סמיך מילא את החדר באחת.

ומתוך החושך נשמע קולו של המשגיח שהמשיך בשיחתו 
כלא היה: "הפתח הזה שעלינו לעשות, למרות שהוא דק 
וקטן כחודו של מחט, עבורנו מדובר במשימה שדורשת 

הרבה כוח, רצון והתמדה...

"ההתחלה, מצד אחד הוא מעודד ובדרך כלל גם קל 
למדי. ללמוד דף גמרא חדש, זה מעניין וקליל. לחזור 
עליו, לעומת זאת, קשה הרבה יותר. מצד שני, בהתחלה 
ישנו קושי מיוחד. בהתחלה, כאשר אין עדיין את הסיפוק 
של ההספק, ומאידך הפחד מכל מה שעוד לפנינו, זה 

עלול להרתיע ולרפות את הידיים.

"שמעתי פעם וורט נפלא מהגאון רבי זונדל קרויזר זצ"ל, 
בעל מחבר ספר "אור החמה". הוא הקשה מדוע מברכים 
את מסיימי המסכתות בברכה "כשם שזכית לסיים, כך 
תזכה להתחיל ולסיים...", מדוע כאשר אומרים כשם 
שזכית מזכירים רק את הסיום ואילו כאשר מברכים 

אותו לעתיד מזכירים גם את ההתחלה?

שתתחיל  לו  אכפת  לא  היצר,  כך:  זונדל  רבי  "עונה 
לעשות  בחום  ימליץ  הוא  אדרבה,  וספרים.  מסכתות 
זאת. מדוע? משום שברגע שתתחיל ולא תסיים, הרי 
שהתסכול יעלה והמוטיבציה להתחיל שוב פעם תרד 
עוד ועוד. אך, כאשר רואה היצר שסיימת מסכת שלמה, 
משמע יש לך משמעת עצמית, כעת הוא יקדיש כוחות 
גם בכדי למנוע ממך להתחיל, זה אפוא הזמן לברך 

אותו שיזכה להתחיל ולסיים..."

"אותו דבר", המשיך המשגיח וקולו רועם, "אותו דבר 
גם לגבי התחלה של זמן חדש. מצד אחד, זמן חדש 
נקי. בתי  הוא הזדמנות להתחלה חדשה, לפתוח דף 
בימים  קול התורה  איך  יוכיחו,  והישיבות  המדרשיות 
הראשונים של הזמן הוא חזק ורועם. בליבו של כל בחור 
מסתתרת התשוקה בימים הללו להעפיל מעלה מעלה.

"מצד שני, תחילת זמן הוא גם זמן בו היצר משקיע 
כוחות רבים להפריע. לייאש. בחור שחש קושי מיוחד 
ממנו.  מפחד  פשוט  שהיצר  מסתבר  זמן,  בתחילת 
כנראה שהזמן הקודם לימד אותו שהבחור הזה לא 
כדאי שיתחיל את הזמן כמו שצריך, הוא עוד עלול גם 

לסיים אותו כמו שצריך..."

המשגיח  כאילו  הרגיש  הוא  מילה.  לכל  הקשיב  יוסי 
מדבר אליו בלבד. המשגיח המשיך:

"ההתחלה, אפוא, היא נקודה הכרחית לצורך ההצלחה 
בהמשך. על כל אחד ואחד להשקיע את כל כוחותיו, 
למרות הקושי ויחד עמו. למעשה, איוב כבר גילה לנו את 
העניין הזה, שדווקא הקושי בתחילה היא זו שתביא לסוף 
טוב. "והיה ראשיתך מצער ואחריתך ישגה מאוד". גם 
חז"ל קבעו ששנה שרשה בתחילתה מתעשרת בסופה..."

חזר  נדלק  שניה  וכעבור  לרגע,  הבהבו  הפלורוסנטים 
החשמל. אור לבן עז הציף את החדר, וכל העיניים שכבר 

הורגלו אל החושך מצמצו בכאב.

ורק המשגיח חייך: "הנה לכם, כאשר האור מציף לפתע 
בתוך החושך, זה עלול להכאיב ברגעים הראשונים, אך, 
עד מהרה העיניים יתרגלו ואפשר יהיה להתחיל ליהנות 

מיתרון האור על החושך... 

"שבנו מבין הזמנים", המשיך, "עלינו לשוב לסדר יום 
ייתכן  לימוד,  ועוד  ולימוד  מתפילה  שמורכב  מסודר 
שבהתחלה קצת קשה, קצת צורב בעיניים, אך הידיעה 
כי תיכף הקושי הזה יחלוף ותחתיו יבוא האור הטוב, 
אור התורה, היא זו שתתן לנו כוחות לעבור את קשיי 

ההתחלה...

"ומכאן ואילך בעזר ה'", סיים המשגיח, "יערב לכם..."


